
Udenrigsudvalget

Til: Statsministeren

Dato: 29. oktober 2024

Udvalget udbeder sig ministerens besvarelse af følgende spørgsmål:

URU alm. del

Spørgsmål 14
Danmarks delegation til Nordisk Råd i Folketinget har de sidste år arbejdet med en mulig 
revision af Helsingforstraktaten. Her har et gennemgående spørgsmål været, hvorledes 
særligt Færøernes og Grønlands ønske om et fuldt medlemskab af det nordiske samar-
bejde kan sikres, hvis det er muligt i forhold til deres forfatningsmæssige status.
Jeg kan konstatere, at statsministeren den 24. oktober 2024 har sendt et brev om dette 
til sine nordiske statsministerkolleger, lagmanden på Færøerne, formanden for Naalak-
kersuisut, Grønland, landsråden på Åland, Nordisk Råds præsident, generalsekretæren 
for Nordisk Ministerråd og direktøren for Nordisk Råd. Heri fremgår det, at den danske 
regering støtter, at Helsingforstraktaten ændres, så Færøerne og Grønland kan opnå fuldt 
medlemskab, for så vidt det er foreneligt med Færøernes og Grønlands forfatningsmæs-
sige status.
Folketinget er ikke blevet informeret om dette vigtige skridt i forhold til rigsfællesskabet og 
Nordisk Råd. Derimod er delegationen og jeg blevet informeret via det finske parlament.
Hvorfor har statsministeren som ansvarlig for overordnede spørgsmål om rigsfællesska-
bet ikke fundet det nødvendigt at informere Folketinget om denne beslutning?

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Lars-Christian Brask (LA).
Svar bedes sendt elektronisk til spørgeren på lars-christian.brask@ft.dk og til lov@ft.dk.

På udvalgets vegne
Lise Bech
formand
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